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Висновки
1. У 87,0 % дітей з БА та ГЕРХ з рефлюкс-езофа-

гітом призначення омепразолу дозволило досягти 
повного регресу симптомів гастроезофагеальної 
дисфункції через 4 тижні лікування. 

2. Діти з тяжким перебігом БА в 46,2 % випадків 
потребували 8-тижневого курсу омепразолу для 
контролю симптомів ГЕРХ . 

3. Призначення омепразолу у обстежених дітей 
вірогідно не впливало на контрольованість БА. 

EFFICACY OF PROTON PUMP INHIBITORS IN CHILDREN WITH ASTHMA COMBINED 
WITH GASTROESOPHAGEAL REFLUX DISEASE AND REFLUX ESOPHAGITIS
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Abstract. The most common comorbid pathology in children with asthma is gastroesophageal reflux disease associ-
ated with reflux esophagitis, which ranges from 32 % to 80 %. To date, the effectiveness of proton pump inhibitors in this 
category of children and their effect on the level of asthma control remains controversial. 

The aim is to study the effectiveness of treatment with proton pump inhibitors in children with asthma, combined 
with gastroesophageal reflux disease and reflux esophagitis. 

Materials and methods. Forty-six children aged 6–17 years with asthma combined with gastroesophageal reflux dis-
ease and reflux esophagitis were examined. They were taking omeprazole 20 mg once daily for 4-8 weeks to control the 
symptoms of gastroesophageal dysfunction. Criteria for the effectiveness of the prescribed treatment were the dynamics 
of symptoms of gastroesophageal reflux disease and the level of asthma control, which were assessed at 4 and 8 weeks of 
treatment. Assessment of symptoms of gastroesophageal reflux disease was performed according to the questionnaire. The 
degree of control of asthma was determined using the Asthma Control Test. 

Results and discussion. There was a complete regression of symptoms of gastroesophageal reflux disease after 4 weeks 
of treatment with omeprazole in 40 (87.0 %) patients. Only 6 (46.2 %) patients with severe asthma had episodic symptoms 
of gastroesophageal dysfunction after 4 weeks of omeprazole treatment that were not recorded at 8 weeks of treatment. 
An increase in the number of children with controlled asthma was observed with omeprazole treatment, but no significant 
difference was found. 

Conclusions. Proton pump inhibitors are effective in controlling the symptoms of gastroesophageal reflux disease in 
children with asthma, but not likely in the short-term level of asthma control.
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ЭФФЕКТИВНОСТЬ ПРИМЕНЕНИЯ ИНГИБИТОРОВ ПРОТОННОЙ ПОМПЫ У ДЕТЕЙ С 
БРОНХИАЛЬНОЙ АСТМОЙ, СОЧЕТАННОЙ С ГАСТРОЭЗОФАГЕАЛЬНОЙ 
РЕФЛЮКСНОЙ БОЛЕЗНЬЮ И РЕФЛЮКС-ЭЗОФАГИТОМ 
Ю. Г. Антипкин, В. Ф. Лапшин, Т. Р. Уманец, А. А. Буратинская, Н. Г. Чумаченко, Л. С. Степанова, С. И. Толкач
Государственное учреждение «Институт педиатрии, акушерства и гинекологии имени академика Е. Н. Лукьяновой НАМН Украины», Киев, Украина

Резюме. Гастроэзофагеальная рефлюксная болезнь является наиболее распространенной коморбидной пато-
логией у детей с бронхиальной астмой. К настоящему времени эффективность применения ингибиторов протон-
ной помпы у данной категории детей и их влияние на уровень контроля бронхиальной астмы остаются спорными. 

Цель исследования: изучить эффективность лечения ингибиторами протонной помпы у детей с бронхиаль-
ной астмой, сочетанной с гастроэзофагеальной рефлюксной болезнью и рефлюкс-эзофагитом. 

Материалы и методы исследования. Обследовано 46 детей 6-17 лет с бронхиальной астмой, сочетанной с 
гастроэзофагеальной рефлюксной болезнью и рефлюкс-эзофагитом, которым для контроля симптомов гастроэ-
зофагеальной дисфункции проведено лечение омепразолом в дозе 20 мг 1 раз в день в течении 4-8 недель. 
Критериями эффективности назначенного лечения были динамика симптомов гастроэзофагеальной рефлюксной 
болезни и уровень контроля бронхиальной астмы, которые оценивали на 4 и 8 неделе лечения. Оценку симпто-


